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Kadlec už zase 
s rekordem

Kolektiv přípravářů z úseku Romana 
Čápa splnil své slovo a v září zaznamenal 
zatím nejvyšší metráž v OKD: 185 metrů. 

3 Nezapomínejte 
chránit uši

Hluk v pracovním prostředí a jak na něj  
vyzrát, to je téma aktuálního bezpečnostního 
poučení pro lidi fárající i povrchové.

6 O.K.Doly, štafeta 
na maratonu

Tým běžců z těžební společnosti vybojoval 
skvělé třetí místo ve smíšené kategorii 
a absolutní sedmé pořadí.

7

Čestná stráž u pomníku hornických obětí.
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OKD uctila hornické tradice a vzdala hold havířům, kteří při práci pod zemí zahynuli, sloužila se za ně i mše v kostele.

Závěr roku ve znamení mimořádného přídavku na Vánoce
STONAVA – Osmnáctinásobek průměr-
ného denního výdělku! Taková je výše 
přídavku na Vánoce, kterou odsouhla-
silo pro zaměstnance vedení společ-
nosti OKD. Ocenilo tím jejich přístup 
k plnění pracovních úkolů a reagovalo 
jak na dobré hospodářské výsledky 
těžební firmy, tak na rostoucí náklady 
na život a blížící se vánoční svátky. 
Na podrobnosti jsme se zeptali předse-
dy představenstva Romana Sikory.

Peníze navíc před vánočními 
svátky byly určitou tradicí, je to 
pokračování?
Odměna pro zaměstnance ve formě 
přídavku za Vánoce má v OKD dlouhou 
tradici, nicméně vyplacení celkově osm-
náctinásobku průměrného denního vý-
dělku je opravdu zcela mimořádná záleži-
tost. V kombinaci s kvartálními přídavky 
za výkonnost a přídavkem na dovolenou 
by tak v konečném důsledku nemělo dojít 

k faktickému poklesu reálného výdělku 
našich zaměstnanců, tak jak se to bude 
dít ve většině ostatních firem.

Z čeho přesně je přídavek 
na Vánoce složen, kdo všechno 
a kdy ho dostane?
Dle Kolektivní smlouvy OKD je standardní 
výše přídavku na Vánoce ve výši šestiná-
sobku průměrného denního výdělku pří-
slušného zaměstnance, a to  s výjimkou 

smluvních THZ.  Po jednání s oborovými 
organizacemi, jsme se dohodli na mimo-
řádném navýšení přídavku na Vánoce 
o další dvanáctinásobek, který se týká 
i zaměstnanců se smluvní mzdou. Celkem 
tak naši zaměstnanci obdrží do mzdy 
za měsíc listopad osmnáctinásobek, 
smluvní THZ dvanáctinásobek, průměrné-
ho denního výdělku. Výplatní termín mzdy 
za listopad je 13. 12. 2022. 
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Perspektiva 
a výzva tady 
jsou, teď stojí 
za to se poprat 
s prací!

Vážení spolupracovníci,
 
máme za chvíli za sebou již tři 
čtvrtě letošního roku, který je 
poznamenán nebývalým zájmem 
o to, co společnost OKD dobývá 
z podzemí. Uhlí jde na odbyt 
obrovsky! Odběratelé by chtěli 
dokonce více, než v danou chvíli 
vyrábíme. V posledním kvartále 
budeme mít v provozu pět poru-
bů a očekáváme, že k produkci 
přidáme tolik, abychom rok 2022 
uzavřeli s těžbou z dolu blížící 
se 1,3 milionu tun a s celkovou 
produkcí kolem dvou milionů 
tun uhlí. 

O budoucnosti OKD a těžby 
v revíru jednáme s naším akci-
onářem, společností PRISKO, 
s cílem schválení programu 
na další období v průběhu listo-
padu. Jistota delší perspektivy 
dobývání usnadní doplňování 
stavů novými zaměstnanci, 
které poptáváme jak v Česku, tak 
v Polsku. Po dohodě s personál-
ním ředitelem nabízíme uplat-
nění kvalifikovaným horníkům 
od čtvrté platové třídy výše. A to 
i těm, kterým nebyla v minulosti 
prodloužena smlouva na dobu 
určitou přesto, že ukázali, že 
mají dobrou pracovní morálku . 
Příchody nových zaměstnanců 
se v poslední době začínají 
rovnat počtům odchodů z revíru. 
Věříme, že se nám lidi podaří 
doplnit. Zařadíme je hlavně 
do příprav a rubání, ale vzhledem 
ke složité mikroklimatické situaci 
a neplnění směnnosti dodava-
telské firmy, která se na práci 
spojené s klimatizací pracovišť 
v dole podílí, rovněž do úseku 
klimatizace.

V předběžných plánech na pří-
ští rok má OKD zajištěnu práci 
pro všechny kolektivy včetně 
přípravářských. Těžba by se měla 
pohybovat nad milionem tun 
a velká část očekávané produkce 
roku 2023 by měla být brzy 
pod smlouvami –  ke klíčovým 
odběratelům patří například 
Elektrárna Dětmarovice – takže 
se musíme už teď zaměřovat 
na přípravu programu pro rok 
2024. Perspektiva OKD tady stá-
le je a stojí za to se poprat s touto 
výzvou tak, abychom mohli dále 
dělat, co umíme a co nás živí.

Zdař Bůh!
David Hájek, ředitel provozu

KARVINÁ – Třetí zářijová sobota patřila v Karviné 
tradici spojené se šachtami a dobýváním čer-
ného uhlí v tomto regionu. Společnost OKD 
tradičně uspořádala Hornické slavnosti 2022. 
Program zahrnoval jak uctění památky těch, kte-
ří při těžké práci v podzemí zahynuli, tak zábavu 
pro současné havíře, jejich rodiny, známé i širo-
kou veřejnost.

„Hornický stav budiž velebený, hornický 
stav, to je naše slast! Byť postrádal třeba svět-
lo denní, činí vše jen pro svou drahou vlast,“ ci-
toval předseda představenstva OKD Roman 
Sikora verše hornické hymny. A to v souvis-
losti s tím, že zejména v dnešní nelehké době 
dokonale vystihují důležitost havířské profese 
pro náš stát i společnost.

„Chtěl bych se dotknout i slov jako: respekt, 
obdiv, úcta, pokora, ale též strach, obava, úna-
va a hlavně naděje. To jsou, podle mého ná-
zoru, pojmy charakterizující pocity každého, 
kdo někdy pracoval pod zemí. Tyto pocity znají 
i rodiny a blízcí těch, kteří se rozhodli do hor-

Předseda představenstva OKD Roman Sikora.

nického povolání vstoupit,“ pronesl Sikora u sochy 
horníka na Univerzitním náměstí v Karviné.

Havířům, kteří spojili s touto profesí svůj osud a po-
ložili oběť nejvyšší, vlastní životy, vyslovoval hluboké 
poděkování a vyjádření úcty. „Považuji za důležité ne-

zapomínat, proč jsme se zde sešli. Za každou hornic-
kou obětí totiž stojí konkrétní příběh a blízcí lidé, kteří 
nikdy nezapomenou,“ uvedl předseda představenstva 
těžební společnosti.
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Rubáňoví dosáhli po dvou měsících 
na limitní výkon
HORNÍ SUCHÁ – Kolektiv hlavního pře-
dáka Dariusze Hezcka (nástupce 
Dariusze Zelka) z úseku Alpex vede-
ného Januszem Wójciechiem Piełkou 
se stal zatím nejúspěšnějším v rubání 
v plnění limitních výkonů. Letos do-
sáhl dvou, což odráželo nelehkou si-
tuaci v porubech Dolu ČSM. Horníci 
z těžební party se na vyhlašování vý-
sledků v Horní Suché opět ukázali 
po dvou měsících.

Kolektivy zpomalila 
velká absence, ale také 
poruchovost
„Technický režim nám minulý měsíc 
splnili v bloku 292 207 právě osád-
ky od Hezcka, pak už jen ve stěně 
293 200/4 kolektiv Kamila Turoně 
z úseku Davida Miarky,“ líčil vedou-
cí provozu rubání Roman Janulek. 
Dodavatelé podle něj bojovali a nadá-
le ještě bojují s přesmyky, které pro-
chází postupně od vrchní úvrati celým 
porubem. S těžbou zvýšeného množ-
ství abrazivního kamene tam dochá-
zelo ve zvýšené míře též k výměnám 
strojních uzlů a vysoké poruchovosti.

V porubu 463 206, kde pracuje ko-
lektiv hlavního předáka Bogdana Kanii 
s vedoucím úseku Karlem Pochopněm, 
se podle Janulka potýkali s geologický-
mi poměry, částečně i hornickou nekáz-
ní kolektivu a hlavně problémy s klima-
tizací pracoviště. „V porubu 401 206/1 
zápasil s čerpáním vody přitékající ze 
závalových prostor a s nemalou po-
ruchovostí kolektiv hlavního Rudolfa 
Kubeše s vedoucím úseku Martinem 
Pamánkem. Tento původně pluhový 
kolektiv se prozatím pořád ještě sžívá 
s kombajnovou technologii,“ konstato-
val vedoucí provozu rubání.

Tuny jsou pořád v plusu, ale 
s koncem roku plány rostou
Suma sumárum, v srpnu bylo v OKD 
vytěženo rovných sto tisíc tun uhlí, 
což představovalo o dvanáct tisíc tun 
méně oproti plánu na osmý měsíc. 
Scházelo také pět tisíc tun na režim 
daný ve výši 105 tisíc tun. „Celkově 
ale ještě roční úkoly od ledna do srpna 
překračujeme o deset tisíc tun,“ podo-
tkl Janulek. Upozorňoval i na prázd-
ninovou – jak červencovou, tak srp-
novou – absenci, a to nejen v podobě 
dovolenek, nýbrž i vyššího počtu ne-
mocenských v rubáňových kolekti-
vech. V jednu dobu marodilo nebo se 
zotavovalo po úraze sedmdesát chla-
pů, to dělalo okolo dvaceti procent 
stavu všech rubáňových!

Požadavky na uhlí přitom skokově 
narostly a tím se v průběhu roku zvy-
šovaly plány těžby. Zatím nejvíce se 
nakopalo v revíru v březnu – 117 tisíc 
tun. „Na září máme režimováno 134 
tisíc tun a na říjen dokonce 178. Tlak 
na výkony se v závěru roku bude zve-
dat,“ vysvětloval z pozice výrobně-
-technického náměstka Petr Škorpík.

Čelbové výkony omezovaly 
trable s klimatizací v Natanu
Vedoucí provozu příprav Petr Glas 
oznámil, že čelboví v srpnu vyra-
zili celkem 620 metrů. A překro-
čili tím technický režim o čtyři-
cet metrů. „Dosud je letos vyraženo 
4 260 metrů, čímž neplníme bussi-
nes plán o 196 metrů,“ poznamenal. 
Něco z manka pomohl ukrojit přede-
vším rekordní výkon razičů hlavní-
ho předáka Romana Kadlece z úseku 
Romana Čápa se 185 metry ze štre-
ky 293 240/3. Ti samozřejmě splni-

li svůj limitní výkon, stejně jako ko-
lektivy hlavních předáků Vladimíra 
Sliže, Michala Omelky a Waldemara 
Paśika.

„Výsledek v osmém měsíci mohl 
být ještě lepší, ale v posledním týdnu 
nerazily kolektivy z Aplexu s hlavními 
předáky Patryka Holka a Tomaszem 
Figurou v oblasti sloje Natan kvůli ne-
funkční centrální klimatizaci na obou 
čelbách. Oba jsme proto museli pře-
vádět na jinou práci, pochybělo nám 
kvůli tomu nejméně čtyřicet metrů,“ 
dodal vedoucí provozu příprav.

Turoňovi horníci se blíží v porubu 293 200/4 šestimetrovým postupům
STONAVA – Září znamenalo v OKD mě-
síc, kdy se do hry dostalo všech pět 
kolektivů z provozu rubání. Těžba 
od prázdnin pokračovala ve stěnách 
292 207, 401 206/1 a 463 206, kon-
cem srpna pak vyjížděli z proráž-
ky v bloku 293 200/4 horníci hlavní-
ho předáka Kamila Turoně a v těchto 
dnech začali kopat porub 463 200/2 
havíři hlavního předáka Pavla Kully.

Na komentování výkonů nejnověj-
ší kapacity ve 463. sloji bylo ještě moc 
brzy, ale počínání Turoňovy party 
v 29. sloji okomentovali vedoucí úse-
ku David Miarka a mechanik Kamil 
Cigánek. „Kopeme ve spodní láv-
ce, stěna je krátká se sedmačtyřice-
ti sekcemi DBT 1300/3100, mocnost 
se pohybuje kolem 2,4 metru a pi-
líř, výduch i úvod mají úpadní sklon 
deseti stupňů,“ popisovali pracoviš-
tě, na nějž přešli po vydobytí porubu 
292 200/2.

Do nového bloku 293 200/4 také 
přestěhovali spolu s vybavovači 
od Jána Slovika přímým překlizem 

většinu dříve využívané technologie: 
Kombajn SL 300, stěnový dopravník 
PF 6 a sběrný dopravník  PZF-11/F 
HDF 800, FITE. „Naše staré sekce za-
tím zůstaly ve 292 200/2, odkud pů-
jdou do sousedního porubu 293 200/3. 
My dostali do stěny výztuže, které měl 
předtím úsek od Karla Pochopeně 
v porubu 362 200 ve 36. sloji,“ vysvět-
loval vedoucí úseku Miarka.

Turoňův kolektiv prodělal před ná-
jezdem 292 200/4 určité personál-
ní rošády. Nastoupily tam po úpra-
vě kalendářů šichet dvě osádky 
s předáky Piotrem Chorawickim 
a Mariuszem Zawiłou. Opustily ho 
naopak směny od předáků Petra 
Hlaváče (do úseku Martina Pamánka) 
a Miroslava Bystroně (do úseku Karla 
Pochopeně). „Na směnách tak teď 
máme ty dvě další party plus naše 
s předáky Honzou Jakešem, Kamilem 
Turoňem a Pavlem Melicherem,“ líčil 
mechanik Kamil Cigánek. Od posled-
ní srpnové dekády se podle něj kolek-
tiv dokázal sžít.

„Výjezd z prorážky se docela po-
dařil, chvíli padal strop, něco jsme 
prolepovali. Klimatické podmínky 
jsou oproti jiným pracovištím v po-
hodě, geologie celkem taky,“ popiso-
val začátek fedrunku vedoucí úseku. 
Mechanik navázal, že porubní fronta 
narazila na kámen mezi vrchní a ko-
panou spodní lávkou 3. kry 29. slo-

je, kdy se mezislojové nadloží zvět-
šovalo z 600 až na asi 1500 milimet-
rů. „Momentálně se denními postu-
py blížíme k šesti metrům. Geologie 
drží, kopeme průměrně 1300 tun 
denně, ale i u nás je znát nedostatek 
lidí,“ konstatoval Cigánek.

Horníkům od Turoně se tak kaž-
dý den o přibližně šest metrů zkra-

cuje pěší ( je to kousek od jámy) cesta 
na pracoviště. „Původně to bylo sko-
ro čtyři sta metrů do kopce, z té vzdá-
lenosti se ukrojilo už pomalu sto met-
rů, takže je chůze příjemnější,“ dopl-
nil mechanik úseku. S tím, že kolek-
tiv by měl porub 293 200/4 dokopat 
do listopadu. Od prosince s ním počí-
tají jinam.

Z OKDZ OKD

Posila pro splnění letošní metráže 
nastoupila na rozšiřování prorážky
STONAVA – Od září začal v provozu pří-
prav znovu fungovat kolektiv s hlav-
ním předákem Tiborem Pavlíkem. 
Byl znovu seskupen, aby byly obsa-
zeny všechny ražby potřebné pro pří-
pravu dalších porubů. 

„Vytvořili jsme jej i když to zname-
ná, že všechny vlastní přípravářské 
party jedou na pětidenní cykly. Počet 
razičů ve vlastních kolektivech nesta-
čí, v případě že razí všech pět, na ob-
sazení v nonstopových kalendářích, 
navíc se další chlapi nevracejí z dlou-
hodobých nemocenských,“ upřes-
nil výrobně technický náměstek Petr 
Škorpík. Pomoci by podle něj mělo 
doplňování stavů, na kterém teď pra-
cuje útvar personálního ředitele.

Sám hlavní předák Pavlík začal 
po vyučení zámečníkem působení 
na Dole Doubrava v listopadu 1998 
ve strojním úseku. Zhruba po dvou 
letech přešel do příprav do kolektivu 
Jirky Kolovrátka, kde se časem vy-
pracoval na funkci směnového pře-
dáka a kde nadále pracoval i poté, 
kdy Kolovrátka vystřídal Lubomír 
Herink. „V roce 2017 Luboš ze zdra-
votních důvodů odešel ze šachty 
a Tibor ho nahradil ve funkci hlav-
ního předáka. A jak situace vyža-
dovala, tak Pavlík razil se svým ko-
lektivem na šachtách ČSA, Darkov 
a od roku 2019 zakotvil na ČSM,“ po-
pisoval Roman Čáp, vedoucí přípra-

vářského úseku, kam kolektiv nyní 
spadá..

Pavlíkův kolektiv razil letos v led-
nu ještě v úseku vedeném Adrianem 
Firlou s kombajnem MR 340 úvodní 
třídu 463 332 s postupem jen jednad-
vacet metrů. Připravil si ovšem dob-
rou startovní pozici na únor, v tomto 
měsíci na pracovišti postoupil o 103 
metrů. V březnu dal osmaosmdesát 
metrů, když musel hodně zajišťovat 
ražbu. V dubnu ji ukončil se šestnácti 
metry. „V období od května do srpna 
byl ale kolektiv rozdělen, aby se posí-
lily party dalších hlavních předáků,“ 
upřesnil Čáp.

Nyní rozšiřuje prorážku budoucí-
ho porubu 293 200/3, a razí proti ko-
lektivu hlavního Romana Kadlece, 
postupujícím z opačné strany. 
„Bojujeme s dost obtížnými geolo-
gickými podmínkami a většími úklo-
ny a výkony bohužel nejsou takové, 
jaké bychom si představovali,“ kon-
statoval vedoucí úseku Čáp.

Posílit by, jako všechny čelbo-
vé party, potřeboval též obnovený 
Pavlíkův kolektiv, „Na směny cho-
dí ve čtyřech chlapech, výjimeč-
ně v pěti,“ podotkl Čáp. Nyní razí 
se směnovými předáky: Adamem 
Weissem, Janem Knapčokem, 
Pavlem Pekem a o údržbu kombajnu 
se vesměs starají zámečníci Radim 
Koška a Miloš Bialek.

Kadlecovi raziči dodrželi slovo, 
srpen byl ještě lepší, s rekordem!
STONAVA – Raziči s hlavním předákem 
Romanem Kadlecem z úseku vede-
ného Romanem Čápem dostáli sli-
bu: Překonali své dosavadní letošní 
už tak kvalitní výkony a minulý mě-
síc postoupili o rekordních 185 met-
rů v profilu SPN 14 s budováním 0,5 
metru a pravidelným roxorováním 
a jehlováním čelby! Po dlouhé době se 
alespoň pomyslně přiblížili na dohled 
dvousetmetrové hranici.

„Dvousetmetrové měsíční raž-
by jsme měli v OKD naposledy v led-
nu 2021, kdy dodavatelé od Dariusze 
Marcola zvládli 218 a kmenoví pří-
praváři od Davida Lichého 204 me-
trů. Od té doby takový úspěch nikdo 
nezopakoval,“ konstatoval výrobně-
-technický náměstek Petr Škorpík. 
Výkon ze srpna od Kadlece na budou-
cí výdušné třídě 293 240/3 porubu 
293 200/3 znamenal taktéž nejvyšší 
letošní metráž.

Kadlecovy osádky razicí s kom-
bajnem AM 50 se směnovými pře-
dáky Lukášem Budayem, Pavlem 
Entnerem, Patrikem Bardoněm 
a Tiborem Pavlíkem dostaly tuto čel-
bu od léta. Předtím, jak poznamenal 
vedoucí úseku Čáp, pracovali v ob-
lasti 29. sloje na severní lokalitě ČSM 
s nijak oslnivými výsledky; zaviněný-

mi hlavně zhoršenými geologickými 
podmínkami. 

V červenci za sebou nechali 121 me-
trů a vyslovili přesvědčení, že srpen 
bude ještě lepší. „A taky že byl, proto-
že vše klapalo na sto procent, od kom-
bajnu, o který se každý den vzorně 
staral zámečník Jaroslav Jančička, 
stálou zásobu materiálu, kterou měl 
na starost Daniel Cartelli, a samo-
zřejmě disciplinovanost a cíl osádek 
podat co nejlepší výkon. Ale hlavně je 
třeba také upozornit, že rekordní me-
try byly vyraženy v režimu pondělí až 
pátek, to znamená bez nonstopu, což 
tento výkon ještě vyzdvihuje,“ popi-
soval vedoucí úseku. V září Kadlecovi 
raziči, po probití se do prorážky, za-
čali tuto chodbu rozšiřovat.

Kadlecova parta se se srpnovými 185 
metry vyšvihla na špici v OKD. Za ní 
zůstal se 171 květnovými metry kolek-
tiv hlavního předáka Michala Omelky 
(nástupce Marka Fajmana). Nejčastěji 
však razili nad stovku chlapi z Alpexu 
s hlavním předákem Tomaszem 
Figurou: únor 120, březen 145, čer-
ven 137 metrů. Zmínit je třeba i další 
dodavatele od Patryka Holka (nástup-
ce Ryszarda Michońie) s březnovými 
137 metry a kmenové raziče od Tibora 
Pavlíka s únorovými 103 metry.

Ranní směna kolektivu Romana Kadlece.
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Chlapům se fedrunkem každý den zkracuje cesta na pracoviště do kopce.
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Extraliga nejlepších rubáňových  
a přípravářských kolektivů
SRPEN 2022

Rubání 

Pořadí kolektiv vedoucí 
úseku těžba    (t) tuny / 

den
odrubaná plocha 

za den    (m2/ den)
rub. výkon 

    (t/hl/sm)
denní

postup    (m) kombajn, výztuž

1. Kubeš(401206/1) Pamánek, Ing. 50664 1634 381.9 44,781 1,95 SL 300, DBT 1300/3100

2. Kania(463206/) Pochopeň 29886 964 364.5 17,835 2,25 SL 300, FAZOS 17/37

3. ALPEX_Heczko(292207/) Pielka 7334 237 211.9 5,915 0,86 SL 300, FAZOS 15/33, 15/31

4. Turoň(293200/4) Miarka 2013 355 110.4 12,886 1,39 SL 300, DBT 1300/3100

Přípravy – kombajny

Pořadí kolektiv vedoucí úseku měsíční
ražba    (m) m / d čistý výlom/den

    (m3/den)
čelbový výkon     
(cm/hl/sm) typ zařízení

1. Kadlec(293240/3) Čáp 185,00 8,04 183,39 37,30 AM-50/132 C03

2. ALPEX_Holek(463352/) Palej 117,00 4,50 103,50 23,78 MR 340X-Ex SANDVIK C01

3. ALPEX_Figura(463332/) Zguda, Mgr. 111,00 4,11 103,19 22,16 MR 340X-Ex SANDVIK C02

4. ALPEX_Pasik(293260/5, 293260/3P) Bajaczyk, Ing. 73,00 3,17 76,43 17,98 AM-50/132 C02

5. Noworyta(400048/) Čáp 18,00 2,00 52,20 10,65 AM-50/132 C05

Přípravy – klasické technologie 

Pořadí kolektiv vedoucí úseku měsíční ražba
    (m) m / d čistý

výlom/den    (m3/den)
čelbový 

výkon    (cm/hl/sm) typ zařízení

1. Slíž(402226/) Firla 70,00 3,04 76,39 15,10 VVH-1R C01, D 1131 HAUSHERR,NOELL C01

2. Omelka(54022/1) Firla 46,00 2,00 50,20 9,25 VVH-1R C02, D 1131 HAUSHERR,NOELL C02

LEDEN – SRPEN 2022

Rubání

Pořadí kolektiv vedoucí 
úseku těžba (t) tuny / den odrubaná plocha za den 

(m2/ den)
rub. výkon 
 (t/hl/sm)

denní
postup (m)

1. Kubeš Pamánek, Ing. 181213 1 236 472,4 34,098 2,59

2. ALPEX_Heczko Pielka 123771 551 370.6 13,754 1,51

3. Kania Pochopeň 118574 1063 412.1 20,098 2,30

4. Turoň Miarka 108671 927 404.9 23,028 2,39

5. Kulla Kubanek 76240 444 176.9 6,963 1,00

Přípravy – kombajny

Pořadí kolektiv vedoucí úseku ražba (m) m / d čistý výlom/den
 (m3/den)

čelbový výkon 
 (cm/hl/sm)

1. ALPEX_Figura Zguda, Mgr. 882,00 4,03 95,11 21,29

2. Kadlec Čáp 643,00 3,97 85,04 20,49

3. ALPEX_Holek Palej 638,00 3,52 82,06 18,82

4. ALPEX_Pasik Bajaczyk, Ing. 602,00 3,22 75,13 17,87

5. Fajman Čáp 391,00 6,31 143,76 34,18

6. Noworyta Firla 318,00 2,73 53,62 14,64

7. Pavlík Firla 228,00 3,80 95,94 16,64

8. Lichý Firla 39,00 2,50 64,75 13,47

Přípravy – klasické technologie

Pořadí kolektiv vedoucí úseku ražba  (m) m / d čistý
výlom/den (m3/den)

čelbový 
výkon (cm/hl/sm)

1. Slíž Firla 334,00 2,67 62,68 13,28

2. Omelka Firla 136,00 1,97 48,07 9,93

3. Noworyta Firla 33,00 1,94 44,64 9,40

4. ALPEX_Michoń Palej 16,00 1,23 30,65 8,33

POZNÁMKA: V ročních tabulkách jsou zeleně označeny kolektivy, které více provozních dnů odpracovaly s technologií POP 2010.

Limitní výkon v tunách

 � kolektiv hlavního předáka Dariusze 
Heczka z úseku Alpex vedoucího 
Janusze Wójciecha Piełky v porubu 
292 207 nakopal 7334 tun při 

postupu porubní fronty 26,6 metru, 
čemuž odpovídal denní průměrný 
postup 0,86 metru a rubáňový výkon 
4 tuny na horníka a směnu.

Limitní výkony v metrech

 � kolektiv hlavního předáka Vladimíra 
Slíže z úseku vedoucího Adriana Firly 
na čelbě 402 226 vyrazil 70 metrů 
při průměrném postupu 3,04 metru 
denně, čemuž odpovídal čelbový 
výkon 14,94 centimetru na raziče 
a směnu,

 � kolektiv hlavního předáka Michala 
Omelky z úseku vedoucího Adriana 
Firly na čelbě 540 22/1 vyrazil 46 
metrů při průměrném postupu 2,0 
metru denně, čemuž odpovídal 
čelbový výkon 9,52 centimetru 
na raziče a směnu,

 � kolektiv hlavního předáka Romana 
Kadlece z úseku vedoucího Romana 
Čápa na čelbě 293 240/3 vyrazil 
185 metrů při průměrném postupu 
8,04 metru denně, čemuž odpovídal 
čelbový výkon 38,3 centimetru 
na raziče a směnu,

 � kolektiv hlavního předáka 
Waldemara Paśika z úseku Alpex 
vedoucího Bogdana Bajaczyka 
na čelbách 293 260/5 a 402 264 
vyrazil 73 metrů při průměrném 
postupu 3,04 metru denně, čemuž 
odpovídal čelbový výkon 17,89 cen-
timetru na raziče a směnu.

Roman Kadlec a Roman Čáp.
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Vladimír Sliž a Adrian Firla.

Adrian Firla a Michal Omelka.

Waldemar Paśik a Bogdan Bajaczyk.

Dariusz Heczko a Janusz W. Piełka.

Závěr roku ve znamení 
mimořádného přídavku na Vánoce
Dokončení ze strany 1

Není to však jediná možnost, 
jak si přilepšit, jaké další 
motivace se chystají?
Další příležitostí ke zvýšení příjmů 
našich zaměstnanců je mimořádná 
bezpečnostní kampaň, kterou jsme pro 
zlepšení výsledků v oblasti bezpečnos-
ti a ochrany zdraví při práci vyhlásili 
na období září až prosince letošního 
roku. Kolektivy rubání, příprav, DTS 
a naprostá většina dalších úseků 
budou hodnoceny vždy ve dvoumě-
síčním intervalu. Hlavním hodnotícím 
kritériem je počet registrovaných 
pracovních úrazů. Dle výsledků si tak 
kolektivy můžou do konce letošního 
roku dvakrát přilepšit v případě rubání 
až o 200 000 Kč, kolektivy příprav 
o 100 000 Kč, DTS o 120 000 Kč 
a ostatní úseky o 500 Kč na každého 
zaměstnance. Uvedené částky jsou 
za umístění na prvním místě a práci 
bez registrovaného úrazu.  Ale v pří-
padě, že více kolektivů vykonávajících 
práci v nejrizikovějších oblastech, 
tedy rubání, přípravy a DTS, bude 
v uvedených obdobích pracovat bez 
registrovaného úrazu, budou odměně-
ny všechny. Další motivací je odměna 
pro jednotlivce, kteří v uvedených 
obdobích prokáží aktivní přístup 
k bezpečnosti a ochraně zdraví při 
práci, přispějí k odhalení a zároveň 
odstranění nebezpečného stavu nad 
rámec svých pracovních povinností, 
vyhodnocení provede závodní dolu, 
na tyto odměny je v každém z období 
vyčleněno 40 000 Kč s maximální 
částkou pro jednotlivce 5 000 Kč. 
Pro nejlepší máme navíc připraveny 
i hodnotné stříbrné medaile s hornic-
kým motivem. Myslím, že stojí za to 
se o získání uvedených odměn snažit 
a věnovat ochraně zdraví při práci 
a prevenci rizik vzniku pracovních 
úrazů maximální pozornost.

Jedná vedení OKD v současné 
chvíli s odbory o navýšení mezd 
na rok 2023?
Návrh úprav kolektivní smlouvy 
ve mzdové oblasti pro rok 2023 od od-
borových organizací působících v OKD 
jsme obdrželi již v tomto týdnu a musím 
konstatovat, že požadavky odboro-
vých organizací bereme velmi vážně. 
Aktuálně probíhá v této věci analýza 
nákladů souvisejících s navýšením 
mezd v následujícím roce a v průběhu 
října se kolektivní vyjednávání rozběhne 
naplno. V té souvislosti bych rád zmínil, 
že jsme zaznamenali aktivity jednotlivců 
o řešení mzdové otázky, a to individuál-
ně, bez mandátu odborových organizací 
k vyjednávání. Tento postup je pro nás 
jednoznačně neakceptovatelný a nebu-
deme se jím tedy zabývat. 

Vzhledem k perspektivě další 
těžby se zde nabízí otázka: Jak 
to bude s lidmi?
Snažíme se maximálně stabilizovat stá-
vající zaměstnance, o čemž určitě svědčí 
i výše zmíněné aktivity.  I přesto jsme 
realisté a samozřejmě počítáme s přiro-
zenými odchody vlastních zaměstnanců, 
které budeme průběžně nahrazovat 
nástupy nových kvalifikovaných uchaze-
čů. S přibližně stejným počtem lidí jaký 
máme dnes, počítáme i v roce 2023.

Hlásí se noví adepti k doplnění 
stavů, kdy mohou nastoupit 
a posílit kolektivy?
Zájem o práci v OKD je opravdu velký, 
od začátku srpna projevilo zájem o práci 
v OKD více než 170 uchazečů, podmín-
ky pro přijetí pak splňuje asi třetina 
z nich. Fakticky nastoupilo již 26 nových 
zaměstnanců. Další jsou pak v procesu 
náboru a budou postupně nastupovat 
v říjnu a dalších měsících. 

Na jaké úrovni se nyní pohybují 
světové ceny uhlí a co to pro 
OKD znamená?
V oblasti obchodních aktivit zaznamená-
váme zvláštní situaci, která zde nikdy dříve 
nebyla, a to, že světové ceny koksovatel-
ného uhlí jsou nižší než uhlí energetického.

Tato anomálie je způsobena nízkou 
poptávkou po koksovatelném uhlí. 
Velké hutní společnosti nemají zakázky, 
odstavují vysoké pece, snižují výro-
bu. Potřeba oceli vyrobené v Evropě 
klesá, částečně za to může i levná 
ocel z Turecka, kterou je nyní kontinent 
doslova zaplaven. To vše způsobuje nižší 
úroveň ceny koksovatelného uhlí.

Naproti tomu energetického uhlí je 
ve střední Evropě nedostatek, ruské uhlí 
se nesmí dovážet, Polsko se svými rychle 
zavedenými opatřeními ve vztahu na Rusko 
eviduje deficit cca 10 mil. tun uhlí pro 
vlastní elektrárny a teplárny, které se před 
blížící se topnou sezonou snaží vehement-
ně dovézt zpoza oceánu, čímž ucpalo své 
baltské přístavy. To způsobuje vysokou 
poptávku a současně vysokou cenu.

Pro nás to znamená, že sázka na stra-
tegii zaměření se na prioritu těžby energe-
tického uhlí je z obchodního hlediska pro 
OKD správná a zatím na ní profitujeme. 

Kromě personální situace lidi 
v revíru zajímá i to, jestli skončí 
firma v plusu…
Jsme sice teprve před začátkem čtvrtého 
kvartálu, ale pokud se nestane nic zásad-
ního z provozního a obchodního hlediska 
máme dobrou vyhlídku skončit v klad-
ných číslech, tak jak se nám to podařilo 
v loňském roce. Děkuji za váš zodpovědný 
přístup k plnění pracovních úkolů. 
 Zdař Bůh!

Roman Sikora, 
předseda představenstva OKD, a.s.
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Karta se obrátila 
ve prospěch těžařů
Popisoval také dění v samotné 
OKD, která v nedávné minulosti 
procházela velmi rušnými období-
mi: „Už, už jsme očekávali posled-
ní natěžený vozík s uhlím, posled-
ní výjezd klece s horníky. Nicméně, 
ve druhém pololetí loňského roku 
se navzdory všem předpovědím 
analytiků i energetických odborní-
ků karta obrátila a uhlí se stalo cen-
nou surovinou.“

Produkce z Dolu ČSM, jak Sikora 
upozornil, slouží k zajištění tepla 
i světla pro podstatnou část obyva-
tel. Což způsobilo, že hornický stav 
na Karvinsku nezanikl, na stonavské 
šachtě zůstalo pracovat na tři a půl ti-
síce lidí, díky nimž hornické řemes-
lo je stále živé. Byť dělat v něm zna-
menalo a znamená každodenní boj 

s přírodou, která neodpouští chy-
by. „A proto se s takovou úpěnlivos-
tí věnujeme zajišťování bezpečnos-

ti na důlních pracovištích, abychom 
stále nenechali vyhasnout to hlav-
ní – naději. Naději, že všichni chlapi 
po každé směně vyfárají a naději, že 
hornické povolání zůstane součástí 
tohoto regionu ještě několik dalších 
let,“ uzavřel svůj komentář předseda 
představenstva OKD.

Ten také mezi prvními položil vě-
nec k pomníku hornických obě-
tí u Slezské univerzity. Poté se 
účastníci pietního aktu, doprová-
zeného hudbou havířské dechov-
ky Akorďanka, vypravili v průvo-
du do kostela Povýšení Svatého 
Kříže na mši za zemřelé i žijící ge-
nerace horníků. Mezi hosty oficiál-
ní části programu byli také zástup-
ci PRISKO, města, kraje i firem, kte-
ré dlouhodobě s těžební společností 
spolupracují.

Uctění památky zesnulých havířů, 
vyslovení naděje pro ty dnešní

Barbora Poláková
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Stan zdraví zdravotní pojišťovny RBP na hornických slavnostech.

Ewa Farna

Ready Kirken
Jana KirschnerAtmosféra pod pódiem.

DOGA

Hornické 
slavnosti OKD

Po oficiální pietní části došlo na zábavu
Odpolední neformální pokračování 
v Parku B. Němcové pak přilákalo,  jak bývá 
zvykem, tisíce lidí. Kulturní vystoupení 
a zábavu si užívali dospělí i děti. Vystoupila 
Jana Kirschner, Ready Kirken, Barbora 

Poláková a skupina Doga.  Hudební blok 
vyvrcholil koncertem zpěvačky Ewy Farne. 
K vysoké návštěvnosti letošních hornic-
kých slavností velkou měrou přispěl také 
doprovodný program. Jako každoročně 

měli návštěvníci možnost se blíže sezná-
mit s prací HBZS Ostrava, která přímo 
do areálu slavností přivezla část své techni-
ky, kterou si tak zájemci mohli doslova osa-
hat. O páru metrů dále, ve stanu zdravotní 

pojišťovny RBP, prováděli odborníci zdar-
ma diagnostická měření tělesného složení 
a především pak prevenci onkologického 
onemocnění kůže – melanomu. 

„Velké poděkování patří všem partnerům 

Hornických slavností OKD, kteří s těžeb-
ní firmou dlouhodobě spolupracují,“ uve-
dl výkonný ředitel OKD Radim Tabášek. 
„Jsme velice vděční, že jsou součástí pro-
jektu skvělí lidé, bez kterých by tak bohatý 
program nikdy nemohl vzniknout. Věříme, 
že i v příštím roce bude možnost společně 
se setkat při tradičních hornických slav-
nostech,“ doplnil výkonný ředitel firmy.

Nadační městečko slavilo úspěch u dětí
Zejména ti nejmenší se radova-
li v Nadačním městečku, které opět 
v souladu s tradicí zřídila ve fryš-
tátském parku Nadace OKD. 
„Neodmyslitelně patří k Hornickým 
slavnostem OKD a letos otevřelo brá-
ny hodinu po poledni, kdy pozvolna 
přicházeli první návštěvníci,“ popsa-
la nadační referentka Silvie Balčíková 
s tím, že koncepci měli tentokrát 

odlišnou.
Městečko bylo sestavené ze stano-

višť sedmnácti neziskových organiza-
cí, které si pro děti připravily nespo-
čet kreativních a sportovních aktivit. 

V kreativní zóně si mohly děti vy-
robit andílka na klíče, náramky, plac-
ky nebo třeba pracovat s enkaustic-
kou žehličkou. Ve sportovní zóně si 
vyzkoušely hod na branku, aktivity 

s míči nebo hokejkou.Obrovský zá-
jem byl opět o horolezeckou stěnu,“ 
upřesnila k  programu. O občerstvení 
se zde postarala partnerská Iniciativa 
Dokořán.

V kreativní zóně se představili: 
ADAM – Autistické děti a MY, ADRA, 
Regionální knihovna Karviná, Naše 
Montessa, Sdružení pěstounů Elia, 
Centrum pro rodinu Sluníčko, Charita 
Český Těšín, Radibudky i Kroužek 
krojovaných horníků Gabriela, z.s. 
Ve sportovní pak HK Karviná 2021, 
Tělocvičná jednota Sokol Karviná 
Horolezecký oddíl Beskyd Karviná, 
Podané ruce, SH ČMS - Sbor dobro-
volných hasičů Horní Suchá, Městský 
fotbalový klub Karviná a samozřej-
mě i Středisko volného času Juventus, 
Karviná.

Letošní dominantou Nadačního 
městečka se stalo obrovské šapitó, 
kde pro návštěvníky měli obruče, ba-
lanční desyz, puzzle či házení míčů 
do klaunské hlavy. Nesmělo chybět 
taky dětmi oblíbené malování na ob-
ličej nebo permanentní tetování, ská-
kací hrady, jízda na ponících a foto-
koutek, který zvěčnil nespočet rodin,“ 
pokračovala nadační referentka.

Šapitó, dominanta Nadačního městečka.

Partneři Hornických slavností OKD 2022

Úvodem zazněla Hornická hymna.

Památku uctili také zástupci MS kraje a města Karviná.

Natěšené publikum.
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Používejte špunty nebo sluchátka, preventivní chování i sluch ochrání
STONAVA – Neslyším kolegu při do-
rozumívání! Taková byla podle ve-
doucího odboru řízení bezpečnos-
ti Břetislava Pukowského nejčastější 
výmluva zaměstnanců OKD – jedno, 
zda v dole či na povrchu – kteří nepo-
užívali ochranu sluchu při hlučných 
pracovních operacích. Právě na tuto 
problematiku se proto zaměřuje nové 
téma BOZP.

„Nemám chrániče schválně, proto-
že neslyším chlapa vedle? Nesmysl! 
Tato osobní ochranná pomůcka člo-
věka přece neizoluje od zvuku, a tedy 
i hluku, úplně. Podle typu chrániče 
ovšem sníží hladinu hlukového zatí-
žení,“ uvádí Pukowski. A přidává pří-
klad: Při činnosti v hluku o hodno-
tě 100 dB se dá do uší zátkový chrá-
nič EAR Classic, ten je nejčastěji po-
užívaný a sníží hladinu o 35 dB, tedy 
na přijatelnou hodnotu 65 decibelů.

„Preventivní chování, lidské zdraví 
ochrání!“ přidává vedoucí odboru ří-
zení bezpečnosti také aktuální heslo, 
které souvisí s rizikem poškození slu-
chu při častém a dlouhodobém půso-
bení v „rachotu“ a „rámusu“ při hod-
notách nad 85 decibelů. Hluky vyš-
ší než 130 dB mohou vést k přímému 
poškození zdraví, a to i v případě krát-
kodobého vystavení takové hodnotě. 
„Dochází i k přímé perforaci ušního 
bubínku,“ varuje Pukowski.

Při dlouhodobém až celoživotním 
působení hluku na uši nastává poško-
zení sluchového aparátu, jehož pod-
statou jsou zprvu přechodné a poslé-
ze trvalé funkční a morfologické změ-
ny smyslových a nervových buněk 
Cortiho orgánu vnitřního ucha. Ty se 
zpočátku projevují dočasným zvýše-

ním sluchového prahu. Při dalším pů-
sobení hluku dochází po určité době 
ke zhoršení sluchu a omezení v poro-
zumění řeči, k tinnitu (sluchové vjemy 
bez zevního podnětu – šelesty, píská-
ní v uších) a parakusi (sluchové vjemy 
vnímané jako přetvořené „ozvěny“). 
„Poškození sluchu je dostatečně pro-
kázáno u pracovní expozice hluku 
v závislosti na výši ekvivalentní hla-
diny akustického tlaku a trvání let ex-
pozice. Riziko sluchového postižení 
existuje i v mimopracovním prostře-
dí například u lidí žijících v blízkos-
ti frekventovaného letiště nebo vel-
mi rušných komunikací a při různých 
činnostech ve volném čase spojených 
s vyšší hlukovou zátěží,“ vysvětluje 
Pukowski.

V pracovním prostředí – a na ša-
chtě zejména – jsou lidé vystavování 
i takovým podmínkám, které překra-
čují hygienické limity. Kromě vibra-
cí, svalové či tepelné zátěže a pracov-
ní polohy je to hluk (nežádoucí, ruši-
vé a škodlivé zvuky). „Ten poškozuje 
sluch nenávratně, to znamená, co se 
jednou poškodí, nedá se již zregene-
rovat. V důlním prostředí a provozech 
úpraven uhlí, mechanických dílen 
a podobně se nachází mnoho zaříze-
ní, okolo nichž se pohybujeme a která 
vydávají hluk. Sami při své práci také 
používáme stroje a nástroje, které 
jsou dalším zdrojem hluku,“ říká ve-
doucí odboru řízení bezpečnosti.

Typ hluku může být impulzivní 
(rány kladivem), nepravidelný (brus-

ky, vrtačky) i nepřetržitý (motory, 
ventilátory, čerpadla). Na šachtě se 
setkáváme s těmito úrovněmi:

 � nad 85 dB –  kolejové a závěsné 
lokomotivy, nakladače a přibírkové 
stroje,

 � nad 90 dB – vrtací vozy, sbíjecí kladi-
va, pneumatické utahovačky,

 � nad 95 dB – hydraulické agregáty, 
čerpadla, úhlové brusky, pneumatic-
ké vrtačky,

 � nad 100 dB – vrtací kladiva do ka-
mene, pneumatická pila na dřevo, 
akuvrtačky, utahovačky,

 � nad 105 dB – většina typů separát-
ních ventilátorů.
Zaměstnavatel samozřejmě na vy-

žádání poskytuje odpovídající 
ochranné prostředky těm, kteří pra-
cují v prostředí s hladinami hluku nad 
80 dB. „V revíru OKD jimi musí být 
vybavení všichni fárající do podzemí, 
ale i vykonávající činnosti na povrchu 

v úpravně a mechanických dílnách. 
Zaměstnavatel musí poskytnout od-
povídající ochranné prostředky li-
dem, kteří pracují v prostředí s hladi-
nami hluku nad 85 dB a také je povi-
nen přísně vyžadovat jejich používání 
v příslušných oblastech,“ zdůrazňuje 
Pukowski.

Nejjednodušší ochranou uší jsou 
zátkové chrániče vkládané jednoduše 
do zvukovodu. Vyšší stupeň pak před-
stavují mušlové chrániče vhodné pro 
profese pohybující se v hluku denně 
a převážnou část směny: Například 
zámečníky u hydraulických agregátů 
či vrtače u vrtných souprav.

Ochranné zátkové nebo sluchát-
kové pomůcky musí být používá-
ny při všech zjevně hlučných opera-
cích a na označených pracovištích 
či v označených objektech příkazo-
vou bezpečnostní tabulkou „Používej 
chrániče sluchu“. „Všichni fárající 
do dolu včetně techniků a povrcho-
ví pracovníci včetně THZ vstupují-
cí do objektů označených takovou ta-
bulkou musí být vybaveni chrániči 
sluchu. Zaměstnanci pracující v mís-
tech zařazených do kategorie rizika 
hluku 3 a 4 musí být vybaveni chráni-
či sluchu a při hlučných operacích je 
používat,“ dodává Pukowski.
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Velký úspěch běžců z OKD 
Štafeta zaběhla v Ostravě třetí 

OSTRAVA – Na třetí příčce mezi celkem 
šestasedmdesáti smíšenými firem-
ními štafetami na RBP Ostrava City 
Marathonu byla ta s názvem O.K.Doly. 
Tvořili ji samozřejmě běžci z OKD a její 
celkový čas činil 2 hodiny 50 minut 
a 33 sekund. Svůj úspěch ještě zaměst-
nanci těžební společnosti korunovali 
sedmým místem v absolutním pořadí 
všech sedmadevadesáti štafet.

„Obrovský a nečekaný úspěch,“ ko-
mentovali to členové týmu O.K.Doly. 
Ten čítal Blanku Studenou, vedou-
cí právního odboru , Petra Hanzlíka, 
zástupce obchodního ředitele, Pavla 
Jílka, vedoucího odboru plánování 
a controllingu, Martina Straku, ve-
doucího oddělení informačních tech-
nologií, Ericha Neugebauera, ma-
teriálového hospodáře, a Romana 
Mynarze, vedoucího odboru materi-
álového hospodáře,který ale onemoc-
něl a místo něj nastoupil běžec mimo 
personál OKD Marek Koźuśnik.

„Každý z nás šesti absolvoval šest 
kilometrů,“ popisovali k ostravské 
trati, která vedla samým centrem 
města, sady za radnicí, po nábřežích 
i okolo hradu. Závodníci z O.K.Doly 
ji zvládali ve slušných časech 

od 26 minut a 2 sekund (náhradník 
za Mynarze) po 30:14. Označili ji za  
rychlou, ale docela těžkou. Ostatně, 
běželi ji ve víceméně stejném slože-
ní už podruhé, premiéru na ní měli 
v roce 2018 s časem 2:35:09.

„Teď jsme o čtyři roky starší a byla 
větší konkurence. Přesto jsme se 
ve výsledcích posunuli i s horším ča-
sem výrazně nahoru,“ usmívali se 
běžci z OKD, kteří, jak přiznávali, 
spolu běžně netrénovali. Na účasti 

na letošním zářijovém RBP Ostrava 
City Marathonu se domluvili až 
v červnu a každý si od té doby běhal 
sám za sebe. „Na závodě naostro bylo 
dobré, ale poněkud proměnlivé, poča-
sí a hlavně fajn atmosféra,“ doplnili.

POHO50, více než ultramaraton obnovenou pohornickou krajinou
KARVINÁ – OKD se stala partnerem nul-
tého ročníku patrně premiérového ul-
tramaratonu v Karviné. Konal se pod 
názvem Revírní pohodová padesátka 
(POHO 50) třetí neděli v září a odstar-
toval ho někdejší výkonný ředitel těžeb-
ní společnosti Antonín Klimša – nyní 
z pozice ředitele zdravotní pojišťovny 
RBP, jež byla hlavním spoluorganizá-
torem tohoto sportovního podniku.

„Chtěli jsme propojit odkaz řady 
generací zdejších horníků s energií 
nejedné generace běžců v myšlence 
nového sportovního svátku,“ ozná-
mili z pořadatelského týmu nezisko-
vé organizace  Madleine podporující 
kulturu, sport i znevýhodněné děti. 
K příběhu POHO 50 uvedli, že více 

než dvě století okolí Karviné for-
movala nadlidská síla horníků i je-

jich životy a nyní se krajina po těž-
bě uhlí navrací do náruče přírody 
v unikátní a dechberoucí symbióze 
průmyslu, fauny a flory. „Tratě běž-
ce provedly nejzajímavějšími část-
mi pohornické krajiny,“ pozname-
nali s tím, že na horizontu nechyběly 
šachty ČSM, Darkov (i jeho pomoc-
ný závod) či ČSA. Běželo se i okolo 
Karvinského moře či jezera Kozinec 

mezi Dětmarovicemi a Doubravou – 
tedy místy po rekultivaci.

„Za takovou organizaci a servis si 
pořadatelé zasloužili mnohem více 
účastníků,“ shodovali se závodníci, 
kteří dostali na výběr jak padesátiki-
lometrový ultramaraton, tak půlmara-
ton, pětku i štafetové závody. Z fryštát-
ského Parku B. Němcové od Lodiček 
samozřejmě startovaly děti, dokonce 
mámy a tátové s kočárky a pejskaři se 
svými čtyřnohými doprovody.

Na start padesátikilometrové tra-
sy se postavila ani ne dvacítka vytr-
valců. „Odvážní muži i tři ženy,“ řek-
la k tomu za pořádající tým Marcela 
Krplová . Ultramaratonci na POHO 
50 obíhali Karvinské moře s šach-
tou ČSM v pozadí dvakrát po nové 
cylostezce. Stejný povrch a rovinka 
je provázely až do Dětmarovic oko-
lo Olše, do Doubravy bylo stoupá-
ní a klesání ke Kozinci a následoval 
návrat do Darkova a opakování části 
trati. Na této si nejlépe vedl Roman 
Slavík z Karviné s časem 4 hodiny, 

3 minuty a 1 sekunda. A měl co dě-
lat, jelikož část padesátky běžela 
v čele Libuše Horáčková z Ostravy-
Poruby, v cíli nakonec byla celkově 
druhá (a první žena) v čase 4:10:27. 
Ultramaraton zvládlo dvanáct vytr-
valců; jeden z nich skoro polovinu 
odchodil.

„Trať má docela svižný profil, byla 
fakt hrozně zajímavá, jsem rád, že 
jsem ji šel otestovat. Příští rok to tak 
snadné s výhrou nebude,“  nechal se 
slyšet vítěz padesátky. „Takový závod 
jsem běžela poprvé a splnila si po ma-
ratonu další výzvu,“  svěřovala se 
v cíli nejlepší v ženské kategorii. Oba 
komentovali i docela drsné podmín-
ky: Déšť a vítr!

„Vše jsme připravili pod heslem: 
Běhej v POHO! A s radostí v pohybu,“ 
prohlásila Krplová.

Nastínila také další plány: V roce 
2023 hodlají organizátoři do uni-
kátní pohornické krajiny do-
stat rovnou Mistrovství ČR v běhu 
na 50 kilometrů.

Srdcovkoví karatisté 
natrénovali a uspěli 
na evropském 
mistrovství
FRÝDEK-MÍSTEK – Tři zlaté, tři stříbrné a de-
set bronzových medailí. Tak si vedla čes-
ká reprezentační výprava na Mistrovství 
Evropy SKIF v nizozemském městě 
‚s-Hertogenbosch čítající sedm desítek 
karatistek a karatistů. Včetně členů 
Shotokan Karate Frýdek-Místek, na jejich 
přípravu přispěla minigrantem Nadace 
OKD.

„Výsledkem bylo posílení fyzických 
a psychomotorických schopností cílové 
skupiny děti a mládeže, včetně rozvoje 
charakterových vlastností jednotlivých 
cvičenců,“ konstatoval Jan Jurásek, ve-
doucí odboru ochrany a kontroly těžební 
společnosti, k další Srdcovce, jejímž byl 
patronem. Pomohla cca dvaceti mladým 
karatistům.

„Trénují v tělocvičně Územního odboru 
Policie České republiky ve Frýdku-Místku 
třikrát do týdne po dobu půldruhé hodi-
ny,“ uvedl Jurásek s tím, že příprava zahr-
novala jak tradiční, tak sportovní formu 
karatistického stylu Shotokan (Šótókan). 
Ten vznikl samozřejmě v Japonsku 
díky Gičinu Funakošimu a jeho synovi 
Jošitakovi.

Shotokan je brán za „tvrdší“ školu 
karate a zahrnuje tři formy: Kihon (základy 
techniky), kata (simulované boje) a kumite 
(zápasy naostro). „Díky finanční podpoře 
v rámci minigrantu byly další prostředky 
investovány i do konání seminářů vedené 
mistry S.K.I.F. CZ, kde se detailně studo-
valy techniky karate,“ poznamenal Jurásek.

On sám ostatně také v Nizozemsku 
na evropském šampionátu nastoupil 
a ve své kategorii vybojoval stříbrnou 
medaili. Ten, coby Srdcař z OKD, zařídil 
z těžařské nadace prostředky na rozvoj 
sportovního karate v regionu opako-
vaně. Pomáhal i organizovat návštěvu 
japonského (v Itálii žijícího) učitele učitelů 
Masaru Miura Hanshi.

Šachta je prostě hlučné prostředí, myslete na to!
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Větrání patří k nejlučnějším.
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O.K.Doly se umístila i na stupních vítězů.
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Na přípravu karatistů přispěla  
Nadace OKD.
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Běh rodičů s kočárky.

O.K.Doly, běžecká štafeta v Ostravě. 

Kategorie rizik

Vykonávané práce se podle rizika zařazují do čtyř kategorií. První je s nejnižší 
mírou, čtvrtá s nejvyšší. Práce zařazené do 3. a 4. kategorie jsou považovány 
za rizikové (nicméně za činnost rizikovou může být považována i ta zařazená do 2. 
kategorie, pokud takto o ní rozhodl orgán ochrany veřejného zdraví – hygienická 
stanice – nebo to tak stanovil zvláštní právní předpis).

 � Práce kategorie 1 jsou takové, při nichž podle současného poznání není prav-
děpodobný nepříznivý vliv na zdraví.

 � Práce kategorie 2 jsou ty, při nichž lze podle současné úrovně poznání 
očekávat nepříznivý vliv na zdraví jen výjimečně, zejména u vnímavých jedinců, 
tedy práce, při nichž nejsou překračovány hygienické limity faktorů stanovené 
předpisy.

 � Práce kategorie 3 jsou ty, při kterých se překračují hygienické limity přičemž 
expozice fyzických osob, které práce vykonávají, není spolehlivě snížena tech-
nickými opatřeními pod úroveň těchto limitů. Pro zajištění ochrany zdraví osob 
je proto nezbytné využívat osobní ochranné pracovní prostředky, organizační 
a jiná ochranná opatření. Dále práce, při nichž se vyskytují opakovaně nemoci 
z povolání nebo statisticky významně častěji nemoci, jež lze pokládat podle 
současné úrovně poznání za nemoci související s prací.

 � Práce kategorie 4 jsou takové, při nichž je vysoké riziko ohrožení zdraví, které 
nelze zcela vyloučit ani při používání dostupných a použitelných ochranných 
opatření.

Výsledky kategorizace prací slouží jako objektivní podklad pro stanovení opatření 
k ochraně zdraví při práci a k omezení rizik možného poškození zdraví. 

Opatření proti hluku

 � pracovníci musí být vybaveni 
vhodnými ochrannými pracovními 
prostředky proti hluku a při hlučných 
operacích je musí používat,

 � typy pracovních prostředků z hle-
diska ochrany sluchu jsou součástí 
bezpečnostních směrnic a technolo-
gických postupů,

 � provádění účinného snižování 
hlučnosti na pracovištích – např. 
instalace tlumičů, oprava a údržba 
hlučných strojů a zařízení,

 � používat ochranné prostředky proti 
hluku na pracovištích, kde jsou vy-
věšeny bezpečnostní tabulky o jejich 
používání,

 � pro strojníky (např. čerpacích stanic, 
úsekové klimatizace, těžních strojů) 
udržovat v dobrém stavu protihluko-
vé kabinky,

 � absolvovat pravidelné dvouleté kon-
troly zdravotního stavu v Karvinské 
hornické nemocnici.

Povinnosti zaměstnanců

 � mít u sebe předepsané a funkční 
OOPP, používat je v souladu 
s jejich návodem (jejich nepo-
užívání je porušení BOZP a je 
evidováno do bezpečnostní karty 
zaměstnance.

 � V případě pracovního úrazu se 
zjišťuje, zda postižený používal 
předepsané OOPP.

 � Nepoužívání OOPP může mít 
za následek vznik choroby z povo-
lání, třeba hluchoty.

Vítěz ultramaratonu.
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https://cs.wikipedia.org/wiki/Hygiena
https://cs.wikipedia.org/wiki/Ochranné_pomůcky
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HLEDÁME
KVALIFIKOVANÉ
HORNÍKY!

PODROBNÉ INFORMACE ZÍSKÁTE:

POŽADUJEME:

 Výborný zdravotní stav.
 Důlní praxi.
 Minimální kvalifi kaci – horník 4. tarifní stupeň.
 Minimální kvalifi kaci – horník 5. tarifní stupeň (konto 101, 103).
 Nejvyšší prašná expozice (NPE) do výše 80 %.

  

osobně   telefonicky     na webu
Poradenské centrum OKD, a.s.
třída Osvobození 1721/9, Karviná +420 725 756 830 www.pracevokd.cz

NABÍZÍME:

 Stabilizující mzdové ohodnocení.
 Úhradu nákladů za vstupní 

lékařskou prohlídku.
 Přídavky na dovolenou a Vánoce.
 Čtvrtletní přídavek za výkonnost.
 Penzijní připojištění až do výše 

9 600 Kč ročně.

 Svačiny a pitný režim zdarma.
 Příspěvek na stravování.
 Příspěvek na dětské rekreace.
 Šest týdnů dovolené.
 Dva dny pracovního volna navíc.
 Rehabilitační péči.
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